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Porządek obrad:

1. Pierwsze czytanie projektu uchwały na zakończenie Roku Świętego Jana 
Pawła II.



16 grudnia 2020 r.

(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący 
Krzysztof Kwiatkowski)

PRZEWODNICZĄCY 
KRZYSZTOF KWIATKOWSKI 

Szanowni Państwo, otwieram posiedzenie 
Komisji Ustawodawczej.

W porządku posiedzenia komisji jest rozpa-
trzenie projektu uchwały Senatu RP z okazji za-
kończenia Roku Świętego Jana Pawła II.

Otwieram dyskusję.
Pan marszałek Borowski, jak widzę, się zgła-

sza.
Bardzo proszę.

SENATOR 
MAREK BOROWSKI 

Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo!
Ja mam taką propozycję. Pora jest późna, ale 

to nie jest najważniejsze. To jest, powiedziałbym, 
dosyć oryginalny projekt, dlatego że jest to pro-
jekt uchwały na zakończenie roku. Czegoś takie-
go jeszcze nie było u nas. Podejmujemy uchwały 
dotyczące uznania określonego roku za rok mają-
cy określonego patrona. Rzeczywiście, rok 2020 
miał za patrona m.in. Jana Pawła II, aczkolwiek 
uchwała na zakończenie roku… No, tego się nie 
praktykuje. Muszę powiedzieć, że to wzbudziło 
spore kontrowersje, przynajmniej wśród senato-
rów Koalicji Obywatelskiej, ale nie tylko. Oprócz 
tego jest jeszcze szereg uwag do samego tekstu.

A więc moja propozycja jest taka, żeby prze-
nieść dyskusję nad tym projektem na styczeń, 
tym bardziej że rok się jeszcze nie skończył. To 
jest wniosek formalny.

PRZEWODNICZĄCY 
KRZYSZTOF KWIATKOWSKI 

Dziękuję, Panie Marszałku.

(Początek posiedzenia o godzinie 22 minut 12)

Ja mam drobną uwagę. To wnioskodawcy 
decydują o  kształcie projektu, to oni decydują 
o  tym, że są w nim takie, a nie inne zapisy. To 
tak w  kontekście uzasadnienia. Ale oczywiście 
poddam ten wniosek formalny pod głosowanie.

Deklaruję, że zwołam posiedzenie Komisji 
Ustawodawczej przed posiedzeniem… W stycz-
niu będzie posiedzenie Senatu, więc przed tym 
posiedzeniem zwołam również posiedzenie Ko-
misji Ustawodawczej poświęcone temu właśnie 
projektowi uchwały. Będziemy chcieli wykorzy-
stać…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
To jest wniosek formalny, więc oczywiście 

umożliwię zabranie głosu przedstawicielowi 
wnioskodawców, panu senatorowi Jackowskie-
mu.

Bardzo proszę.

SENATOR 
JAN MARIA JACKOWSKI 

Dziękuję bardzo.
Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo!
Ja mam pytanie zasadnicze. Chciałbym, że-

byśmy sobie szczerze powiedzieli, czy po stronie 
większości senackiej jest wola, żeby w ogóle podjąć 
taką uchwałę. Czy to jest kwestia jakichś poprawek 
stylistycznych bądź merytorycznych w  samym 
tekście projektowanej uchwały? Czy państwa 
wolą jest to, żeby zaczekać, aż ten rok dobiegnie 
końca, i dopiero wtedy podjąć taką uchwałę – no, 
on faktycznie skończy się wraz z rokiem 2020 – 
czy też jest to taka gra polegająca na przedłużaniu 
procedowania, mnożeniu problemów itd.? Myślę, 
że jeśli wyjaśnimy sobie nasze intencje, to będzie 
nam łatwiej podjąć dyskusję.

Ja to ujmę w ten sposób. Postać św. Jana Paw-
ła  II jest niewątpliwie postacią w  naszej histo-
rii wyjątkową, z  wielu oczywistych powodów, 
o których nie będę teraz mówił. A więc to nie jest 
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jakaś tam uchwała, w  której my, powiedzmy… 
No, z  całym szacunkiem do wszystkich innych 
osób, które są czczone w  naszych uchwałach, 
uważam, że to jest jednak postać zupełnie wyjąt-
kowa. Nie chciałbym, żeby się okazało, że tu się 
toczy jakaś gra wokół tej, wydaje się, dosyć oczy-
wistej uchwały. Bez względu na to, czy jesteśmy 
wierzący, czy niewierzący, nikt nie kwestionuje 
tego, że Jan Paweł II był jedną z najważniejszych 
osób w  dziejach świata na przełomie XX i  XXI 
wieku. A przy tym był naszym rodakiem.

A więc chciałbym po prostu ustalić kalendarz 
dalszego procedowania. Ja w  imieniu wniosko-
dawców zwróciłem się do pana marszałka, żeby 
skrócić tę ścieżkę. Pan marszałek przychylił się 
do tej propozycji, dostałem pismo w tej sprawie. 
No, w  tej chwili pojawiły się pewnego rodzaju 
wątpliwości, więc chciałbym poznać ich właści-
we podłoże. Czy problemem jest np. kolejność 
akapitów bądź rozłożenie akcentów w projekto-
wanej uchwale, czy też problemem jest w ogóle 
sama uchwała? Dziękuję.

PRZEWODNICZĄCY 
KRZYSZTOF KWIATKOWSKI 

Ja nie mam oczywiście tytułu do tego, żeby 
się wypowiadać o  intencjach wszystkich człon-
ków komisji. Ze swojej strony mogę powtórzyć 
to, co już powiedziałem. Proponuję, żeby Komi-
sja Ustawodawcza pracowała nad tym w stycz-
niu, czyli w pierwszym możliwym terminie.

Pan marszałek. Bardzo proszę.

SENATOR 
TOMASZ GRODZKI 

Życie nas nauczyło, żeby mówić prawdę. Ja 
panu senatorowi, tak jak szczecinianin szczeci-
nianinowi, mogę odpowiedzieć całkiem wyra-
ziście. Rzeczywiście projekt ten wzbudził wśród 
niektórych kolegów kontrowersje, nie tyle co do 
samej osoby Jana Pawła II – chociaż do pewnego 
stopnia też – ile co do momentu, w  którym jest 
on proponowany. Niemniej jednak powiem z całą 
mocą, że nie wyobrażam sobie, żeby taka uchwała, 
jeżeli tylko zostanie uzupełniona… Bo rzeczywiście 
są tu wątpliwości edytorskie, redakcyjne, ale to są 
kwestie, które można szybko rozstrzygnąć. Nie 
wyobrażam sobie, żeby taka uchwała nie została 
podjęta, jeżeli już trafi pod obrady Senatu. I  jako 
marszałek pragnę pana senatora o tym zapewnić.

PRZEWODNICZĄCY 
KRZYSZTOF KWIATKOWSKI 

Szanowni Państwo, wniosek formalny został 
zgłoszony zgodnie z art. 48 regulaminu. Jest to 
wniosek o  ogłoszenie przerwy, o  odroczenie 
prac nad tym projektem.

Kto z pań i panów senatorów jest za przyję-
ciem tego wniosku?

SENATOR 
JAN MARIA JACKOWSKI 

Panie Przewodniczący, mam taką propozy-
cję. Może nie głosujmy nad tym wnioskiem, tyl-
ko… Po co mielibyśmy głosować?

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Po prostu umówmy się w ten sposób, że dzi-

siaj zostanie to… Nie wiem, jaka jest formuła re-
gulaminowa, bo w tej chwili jestem…

(Przewodniczący Krzysztof Kwiatkowski: Od-
roczenie posiedzenia.)

Odroczmy posiedzenie i  wróćmy do tego 
przed pierwszym posiedzeniem Senatu w stycz-
niu. Sądzę, że możemy w konsensusie taką decy-
zję podjąć. Nie wiem, czy wszyscy się zgadzają, 
ale jeśli tak, to bez głosowania moglibyśmy taką 
decyzję podjąć.

PRZEWODNICZĄCY 
KRZYSZTOF KWIATKOWSKI 

Pani Mecenas?

GŁÓWNY LEGISLATOR  
W BIURZE LEGISLACYJNYM  
W KANCELARII SENATU 
DANUTA DRYPA 

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo!
Jeżeli jest ogólna zgoda na odroczenie posie-

dzenia w sprawie tego projektu uchwały na sty-
czeń, to jest to dopuszczalne. Dziękuję.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
(Wesołość na sali)

PRZEWODNICZĄCY 
KRZYSZTOF KWIATKOWSKI 

Bardzo serdecznie wszystkim państwu dzię-
kuję.

Zamykam posiedzenie.

(Koniec posiedzenia o godzinie 22 minut 20)
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